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 واکنش ها به سخنان سعیدی نماینده 

چابهار پس از تذکر در مجلس
سعیدی: چرا برخورد با 

اعتراضات مردم بلوچستان 
متفاوت است؟ 

آرمان ملی: مجلس خانه ملت و هر 
نماینده صدای بخشی از جامعه بزرگ 
ایرانی است، بنابراین قطع صدای یک 
نماینده به معنای نشنیدن مطالبات 
این بخش از کشور است. طبق اصل 
۸۴ قانون اساسی »هر نماینده در برابر 
تمام ملت مسئول است و حق دارد در 
همه مسائل داخلی و خارجی کشور 
اظهارنظر کند.«؛ برخی معتقدند در 
شرایطی که این روزها همه بر لزوم 
»گفت وگو« صحبت می کنند، واکنش 
این چنینی به صحبت های یک نماینده 
آن هم در صحن علنی مجلس تاثیر 
عکس دارد. تذکر روز یکشنبه نماینده 
چابهار در مجلس درباره اتفاقات اخیر 
در استان سیستان وبلوچستان نه تنها 
حواشی را در داخل صحن علنی، بلکه 
در فضای مجازی هم به دنبال داشت. 
قطع میکروفن سعیدی ابهاماتی را پدید 
آورد. معین الدین سعیدی، نماینده 
چابهار در دقایق پایانی جلسه علنی 
نوبت عصر روزگذشته، تذکری درباره 
اتفاقات ۸ مهر زاهدان و همچنین وقایع 
اخیر در خاش مطرح کرد؛ تذکری که 
با مخالفت تعدادی از نمایندگان با 
فریاد »دودو« مواجه شد. اما آن چه 
این تذکر را از سایر تذکرات نمایندگان 
مجلس متمایز کرده،  محتوای تذکر و 
برخورد هیات رئیسه با آن بود؛ سعیدی 
از جریحه دارشدن احساسات مردم 
همدردی  خواستار  و  گفت  سخن 
مسئولان با مردم شد. عبدالرضا مصری، 
نایب رئیس مجلس که اداره جلسه را به 
عهده داشت،  از نمایندگان خواست که 
اجازه دهند سعیدی تذکرش را بدهد 
اما وقتی صحبت سعیدی به اینجا رسید 
که »چرا نحوه مقابله با معترضان در 
استان سیستان وبلوچستان با استان 
دیگر متفاوت است« و بعد اشاره ای 
ناآرامی های  کشته شدگان  آمار  به 
اخیر در بلوچستان داشت، مصری 
»آقای  گفت:  پشت سر هم  بار  سه 
کریمی  هنگام  این  در  سعیدی!«؛ 
فیروزجایی، عضو هیات رئیسه مجلس 
دو بار خواست که میکروفون سعیدی 
را قطع کنند . بعداز پایان تذکر سعیدی، 
احمد امیرآبادی فراهانی دیگر عضو 
هیات رئیسه مجلس از مصری، رئیس 
جلسه، خواست که به این تذکر پاسخ 
دهد و اضافه هم کرد که رئیس جلسه 
بگوید »در آن جا حمله مسلحانه به 
کلانتری شده است« زمانی که مصری 
قصد پاسخ به  تذکر سعیدی را داشت، 
بازهم تعدادی از نمایندگان با فریاد 
خواستار پاسخ شدند که امیرآبادی 
از این نمایندگان معترض خواست 
که اجازه داده تا مصری جواب تذکر 
سعیدی را بدهد؛  نایب رئیس مجلس در 
پاسخ به تذکر مصری گفت: »وقتی در 
منطقه یا در محلی، حمله مسلحانه به 
نیروی انتظامی می شود، آیا می خواهید 
برای آنها شیرینی پخش کنیم؟ ما از 
ملت سیستان وبلوچستان دفاع می کنیم 
و دفاع نیروی انتظامی ما به خاطر عِرض 
و ناموس مردم سیستان وبلوچستان 
به  مصری  نهایت  در  است.«  بوده 
او  دغدغه  »از  که  گفت  سعیدی 
ممنونیم«؛  پاسخ هایی که با »احسنت،  
نمایندگان  این  گفتن  احسنت« 
معترض مواجه شد. احمد نادری، عضو 
هیات رئیسه مجلس که در زمان طرح 
تذکر سعیدی نماینده چابهار نیز در 
مجلس حضور داشت، در گفت وگو با 
»ایسنا« به ارائه توضیحات و روایتی 
از اتفاقات رخ داده در صحن علنی 
پرداخت. نادری توضیح داد: مجلس 
جای آزادی بیان است و نمایندگان 
نیز طبق قانون اساسی حق اظهارنظر 
در تمام امور کشور را دارند؛ سعیدی 
نظراتش  بیان  به  چابهار  نماینده 
پرداخت البته که بنده و تعدادی از 
همکاران نقد جدی به صحبت های 
ایشان داریم. وی با بیان اینکه »سعیدی 
صحبت هایش را در فضای کاملا آزاد 
بیان کرد«،  افزود: تذکر آقای سعیدی 
دو دقیقه ای بود؛ من هم در زمان بیان 
تذکر در جایگاه هیات رئیسه بودم و 
مشاهده نکردم که میکروفون ایشان 
قطع شده باشد. نماینده مردم ایرانشهر 
روز گذشته گفت: اگر مردم به دنبال 
تجزیه طلبی و آشوب بودند خیلی 
زودتر این نوع حوادث و اتفاقات را در 
استان شاهد بودیم. مردم آرام و کم 
ادعا زندگی می کنند؛ آن ها یک چیز 
می خواهند که آن هم احترام، حرمت 
و اعتماد به معتمد و بزرگ شان است. 
عبدالناصر درخشان تصریح کرد: امروز 
ما به گفتمان ملی احتیاج داریم و این 
پیام باید از مرکز به استان برود؛ ما بارها 
درخواست کردیم که از مردم دلجویی 

شود.  

 
 آرمان ملی- حمید شجاعی: بسیاری از کارشناسان و 
تحلیلگران در حوزه های مختلف سیاسی، اجتماعی و اقتصادی 
بر این باورند که اگر پیش از این در سال های گذشته صدای مردم 
شنیده می شد و به مطالبات آنها ارج می نهادند، امروز شرایط جامعه 
به دلیل برخی اتفاقات ملتهب نمی شد. لذا این مطالبات انباشته 
شده مردم طی سال هاست که سرباز کرده و ایجاد نارضایتی در 
جامعه کرده است. شاید اگر ماه ها پیش صحبت از گفت وگو و 
مفاهمه می شد خیلی بیشتر از امروز این امر استقبال می شد، اما 
به نظر می رسد که اگر عزمی جدی برای شنیدن همه صداها و اقدام 
برای حل مشکلات باشد هنوز هم دیر نشده باشد. مهم این است که 

بتوان با رویکردهای مثبت و موثر به اقناع افکار عمومی پرداخت.
  لزوم شنیدن صدای مردم و رفع مطالبات

تحولات جامعه به ویژه در 2 ماه اخیر باعث شده تا تحلیل های 
مختلفی در ارتباط با علل و عوامل بروز اینگونه رخدادها در جامعه 
ارائه شود و هر کسی از ظن خود نسبت به این مسائل واکنش 
نشان دهد. در این میان اما آنچه که شاید فصل مشترک بسیاری 
از اظهارنظرات و رویکردها محسوب می شود این است که باید روند 
امور به سمت و سویی برود که آرامش فعال در جامعه حکمفرما شود 

و گفت وگو هایی از سر اقناع افکار عمومی با جامعه صورت گیرد. 
قدر مسلم جامعه نسبت به برخی روندها، رویکردها و عملکردها 
رضایت چندانی ندارد و این نارضایتی خود را نیز در قالب  های 
مختلف بروز می دهد. لذا در این میان دولت و مجموعه حاکمیت 
باید به جای رویکردهایی مبتنی بر عدم توجه به مطالبات مردم و 
ادامه روند گذشته به سمت تغییر رویکردها و روش ها برود و اساسا 
نشان دهد که زندگی مردم و مطالباتشان برای دولت و حاکمیت 
مهم است و تمام تلاش ها براساس بهبود شرایط جامعه و رسیدن 
به میزانی از رضایتمندی و رفاه صورت می گیرد. قدر مسلم کسر 
قابل توجهی از جامعه از وضعیت اقتصادی و معیشتی امروز خود 
رضایت ندارند و در این میان مطالبه گری خاص خود را از مسئولان 
در دولت می کنند. این در حالی است که برخی انگار شرایط جامعه 
را نمی بینند. چه اینکه به باور بسیاری از کارشناسان اگر عملکردها 
به ویژه در حوزه اقتصادی قابل دفاع بود شاید امروز با نارضایتی 
کمتری از سوی مردم مواجه بودیم. لذا وقتی مسائل مختلف دست 
در دست هم می دهند، شرایط را بر مردم سخت می کنند و حتی 
معیشت و سفره آنها تحت تاثیر قرار می گیرد. حال اینکه امروز هم از 
سوی چهره ها و مقامات مختلف سخن از گفت وگو به میان می آید. 
نخست باید، الزامات گفت وگو مثل پذیرش و به رسمیت شناختن 

طرف مقابل و همچنین شنیدن صدا و مطالبات وی انجام شود و 
مهم تر اینکه گفت وگوها در شرایطی آزاد و بدون هیچگونه تبعات 
یا مساله ای انجام شود و در نهایت گفت وگوها منتج به نتیجه و 
دارای ضمانت اجرا باشند. آنچه  مشخص است اگر قرار است جامعه 
ملتهب را آرام کنیم باید ابتدا مطالبات آنها را به رسمیت بشناسیم 
و با رویکرد اقناعی درصدد مرتفع سازی آنها برآییم. باید مشخص 
شود که مردم نقش و تاثیر بی بدیلی در حاکمیت دارند و خود را 

حاشیه نمی بینند. 
  نباید مسئولان در برابر اعتراض مردم مصون باشند

 دبیر کل جامعه اسلامی مهندسان در ارتباط با تحولات اخیر 
در جامعه و تاثیر برخی عملکردها در نارضایتی ها اظهارداشت: در 
بحث ناکارآمدی بعضی از عزیزانی که نامزد انتخابات می شوند به 
مردم وعده های غیرممکن می دهند و بعد که از مردم رای گرفتند، 
توانایی انجام وعده ها را ندارند و این مساله موجب بروز نارضایتی در 
مردم می شود. محمدرضا باهنر گفت: یکی از ایرادات ما این است که 
وقتی یک جریان اعتراضی در کشور تمام می شود همه زمینه های 
بروز اعتراضات را فراموش می کنیم در حالی که این کار باعث 
نمی شود مشکلات حل شود بلکه منجر به تلنبارشدن نارضایتی ها 
خواهد شد. هفت سال قبل اساسنامه ای برای تشکیل اتاق گفت وگو 
در شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوب شد، ولی هنوز خبری از 
عملیاتی کردن آن نیست. وی افزود: حتما باید اتاق گفت وگو داشته 
باشیم و مردم حتما باید فضایی برای بیان اعتراضات خود داشته 
باشند. هیچ اشکالی ندارد که یک حزب یا سندیکا با یک قانون 
مصوب مجلس ابراز مخالفت کند. البته کسی نمی تواند بگوید که 
قانون را اجرا نمی کنم ولی می تواند بگوید که آقای نماینده شما 
بی خود چنین قانونی را تصویب کردی. ما باید جایگاه حقوقی و 
فیزیکی اعتراض را برای مردم مشخص کنیم و نباید اینطور باشد که 
مسئولان نسبت به اعتراض و انتقاد مصونیتی داشته باشند. رئیس 
جبهه پیروان خط امام و رهبری درباره ضرورت بروزرسانی قوانین 
اظهارکرد: از نظر من هیچگونه محدودیتی برای تغییر قوانین در 
کشور وجود ندارد. حتی اصلاح قانون اساسی نیز صراحتا در ۱۷۷ 
قانون اساسی مورد اشاره قرار گرفته است. قانون اساسی تصریح 
کرده است این قانون می تواند هر ۱۰ سال یکبار مورد بازنگری 
قرار گیرد. باهنر بیان کرد: متاسفانه در کشور ما رفتارهای افراط 
و تفریطی همواره در قبال اتفاقات مختلف وجود داشته است. از 
یک سو برخی ها تلاش می کنند که بگویند هیچ مشکلی در کشور 
وجود ندارد و همه مسائل ناشی از توطئه های دشمن است. برخی 
دیگر نیز می خواهند بگویند که دشمن کاری با ما ندارد. هر دوی 
این رویکردها اشتباه است. وی تصریح کرد: اگر مسئولان فرهنگی 
و تبلیغی نظام وظیفه خود را بر این بدانند که معاندان را به مخالف، 
بی طرفان را به طرفدار و طرفداران را به ایثارگر تبدیل کنیم، 

بسیاری از مشکلات کشور حل و فصل خواهد شد. 

 »رستم قاسمی« قبل از اینکه استیضاح شود، استعفا می دهد

خداحافظی »رستم« با کابینه؟
    اعضای جبهه پایداری برای دبیری سعید جلیلی تلاش می کنند 

 آرمان ملی– مطهره شفیعی: از همان 
روز که به اشتباه تصور کرد وزیر نفت شده 
است، برخی این پیش بینی را داشتند که 
رستم قاسمی با حواشی ای مواجه خواهد شد. 
از عدم حضورش در محل کار پس از بازداشت 
مشاورش تا انتشار تصاویر نا متعارف از او و حتی 
عدم تحقق وعده هایش برای ساخت مسکن. او 
قائل به پاسخگویی نیست  و بر حجم انتقادات 
از دولت افزوده می شود. دل خوش کردن رستم 
قاسمی به مطالب حامیان دولت نتیجه ای برای 
او ندارد به عنوان نمونه پس از انتشار تصاویرش 
نوشت:  پاسخگویی  به جای  دولت  رسانه 
»در فضای مجازی و در اقدامی غیراخلاقی، 
عکس هایی با هدف حاشیه سازی درباره وزیر 
راه و شهرسازی منتشر شده است. قطع نظر از 
اصالت عکس ها، انتشار عکس های خصوصی 
یک فرد با چه هدفی جز اغراض کثیف سیاسی 
منتشر می شود. متاسفانه بار ها و به کرات شاهد 
بوده ایم که برخی جریان های سیاسی و عناصر 
مرموز و معلوم الحال و به دور از اصول اولیه 
اخلاقی، اقدامات و تحرکاتی مغرضانه را علیه 
نیرو های پرکار و پرتلاش انجام می دهند که 
تمام ناشدنی  بی اخلاقی های  نشان دهنده 

است!«
  تاکید بر کناره گیری وزیر راه 

 اما زمزمه ها از گوشه و کنار پارلمان حکایت 
از آن دارد که شاید نمایندگان این بار به سراغ 
او رفته و او را از کابینه پیاده کنند. انتقادات 
از او به جایی رسید که روزگذشته احمد 
علیرضا  بیگی از حامیان احمدی نژاد در مجلس 
گفت: »عکس های منتشر شده از رستم قاسمی 
اهمیتی ندارد. این وزارتخانه با توجه به اینکه 
بخش عمده ای از اعتبارات عمرانی کشور را 
از آن دریغ کردیم و آقای وزیر نیز نتوانستند 
پاسخگوی انتظارات مردمی در حوزه مسکن و 
عمران باشند به نظر بنده قبل از اینکه موضوع 
استیضاح ایشان مطرح شود خودشان استعفا 
خواهند داد.« اقبال شاکری نماینده مردم 
تهران و عضو کمیسیون عمران مجلس هم 
درخصوص طرح چند باره برخی موضوعات 
درباره کسالت و بیماری رستم قاسمی، وزیر راه 
و شهرسازی و ضعف جسمی و ناتوانی در اداره 
وزارتخانه، اظهارکرد: »به عقیده من ریاست 
محترم جمهوری که مسئولیت این کار را دارند 
باید بررسی کنند که اگر آقای مهندس قاسمی 
توانایی انجام کار را ندارند، تصمیم دیگری 
گرفته شود. من این را به صلاح خود آقای 
قاسمی عرض می کنم، ما نباید فشار بیاوریم و 
خدای نکرده ایشان را با مشکلات دیگری مواجه 
کنیم. به نظر من اگر اینطور است و این حرف ها 

واقعی است، دولت پیشگام شود و قبل از اینکه 
خدایی نکرده شرایط بدتر شود، اقدام متناسب 
داشته باشد.« وی ادامه داد:» اگر کسی از لحاظ 
جسمی بیمار و ناتوان باشد، در کارکرد هم 
دچار مشکل می شود. به نظر من هیچکس بهتر 
از معاون اول و خود آقای رئیس جمهور صالح 
نیست که این را بررسی کند و با مجلس در میان 
بگذارد.« عضو کمیسیون عمران در پاسخ به 
اینکه »اگر دولت اقدام نکند، این احتمال وجود 
دارد که مجلس اقدامی در این زمینه داشته 
باشد؟«، عنوان کرد: در حال حاضر سوال های 
متعددی برای وزیر راه و شهرسازی ثبت شده 
است و به نظر می رسد که این روند سوال ها دارد 

شدت پیدا می کند.
  قاسمی نمی خواهد برود

 رستم قاسمی اما راه دیگری انتخاب کرد 
چنانکه برای رهایی از فشار این حواشی به تازگی 
وعده های جدید داده و گفته است که: »ساخت 
۴ میلیون مسکن طی چهار سال امکان پذیر 
است. طبق برنامه ریزی انجام شده، یک ونیم 
میلیون واحد اکنون در دست اقدام داریم که تا 
پایان سال به 2 میلیون واحد نیز می رسد.« او که 
در آیین آغاز ساخت ۴۰ هزار و ۶۴ واحد نهضت 
ملی مسکن فارس، نسبت به شرایط اجاره در 
کشور گله مند بوده، اشاره کرده: سیاست ما این 

است که در شهرهایی که زمین داریم، به صورت 
ویلایی به مردم واگذار شود و به مردم هم وام 
می دهیم تا مسکن تدریجی بسازند. به گفته 
وزیر راه و شهرسازی: »سیاست ما این است در 
هر جایی که باشد حداقل باید یک طبقه به مردم 
تحویل دهیم تا نیازهای خود را برطرف کنند.« 
قاسمی البته با اشاره به اینکه چهار میلیون 
مسکن در این دولت قرار است ساخته شود، 
گفت: »تا امروز براساس برنامه ریزی ۱.۵ میلیون 
واحد در دست اجرا داریم که امیدواریم تا پایان 
امسال به دو میلیون واحد برسد.« »خبرآنلاین« 
در واکنش به این اظهارات نوشت: »اظهارات و 
راه حل رستم قاسمی درباره وضعیت اجاره بها در 
حالی است که گزارش اخیر بانک مرکزی نشان 
می دهد که شاخص کرایه مسکن اجاری در 
شهر تهران و کل مناطق شهری در مهرماه سال 
۱۴۰۱ رشد به ترتیب معادل ۴۰.۹ و ۴۶.۸ درصد 
نسبت به ماه مشابه سال قبل است. البته رشد 
ماهانه شاخص مزبور در مهرماه در شهر تهران 
و کل مناطق شهری یکسان و معادل ۷ درصد 
بوده است. در این  میان، گزارش های میدانی 
بازار مسکن نشان می دهد که بسیاری به دلیل 
اجاره های بالا، مجبور به نقل مکان از مناطق 
شمالی به مناطق متوسط یا حتی مناطق 

جنوبی شده اند.« 

 پیروز مجتهدزاده درگفت وگو با »آرمان ملی«: 

 سکوت در ارتباط با برجام 
سازنده نیست

ایرانی ها و آمریکایی ها در یک تراز به برجام می نگرند

 آرمان ملی: توافق وین و بازگشت به آن در مرحله 
حساسی قرار گرفته است. آمریکا به صورت علنی از کنار 
گذاشته شدن مذاکرات برای بازگشت به برجام سخن 
می گوید، اما تهران خبر می دهد که واشنگتن در پس 
ظاهر تکذیب کننده، مرتبا به ایران در ارتباط با بازگشت به 
توافق پیام  می دهد. این احتمال وجود دارد که واشنگتن 
مذاکرات را در روزهای آینده و بعداز مشخص شدن 
نتیجه انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا با واسطه گری 
اروپایی ها آغاز کند. البته بازگشت به برجام حتی در 
صورتی که جمهوری خواهان در اقلیت در انتخابات کنگره 
آمریکا قرار بگیرند، بازهم دشوار است، زیرا نتانیاهو در 
تل آویو در حال چیدن کابینه خود است. نخست وزیر 
ضدایرانی ای که بسیاری معتقدند آنقدر در گوش ترامپ 
در ارتباط با توافق هسته ای با تهران خواند تا او را مجاب 
به خروج از برجام کرد. البته این نکته قابل ذکر است که 
دموکرات ها همانند جمهوری خواهان سرسازش با نتانیاهو 
ندارند، اما با این وجود وی از فردای تشکیل کابینه به 
سمت وسوی فشار بر تهران حرکت خواهد کرد تا آخرین 
تیرها به پیکر نیمه جان برجام اصابت کند. حال باید دید 
در آینده چه بر سر برجام خواهد آمد. »آرمان ملی« در این 
ارتباط با پیروز مجتهدزاده، استاد ژئوپلیتیک که اتفاقا او از 
ابتدا هم چندان با توافق هسته ای موافق نبود؛ به گفت وگو 

پرداخته است که در ادامه می خوانید. 
   مقامات ایران از پیام آمریکایی ها برای ادامه 
برجام خبر می دهند تا چه میزان ممکن است 

آمریکایی ها به بازگشت به برجام بیندیشند؟
 امیرعبداللهیان وزیرخارجه ایران چند روز پیش از 
پیغام های آمریکا برای ادامه برجام خبر داد، اما مقامات 
آمریکایی ارسال این پیام به تهران را منکر شدند. در 
برابر وزیرخارجه تهران هیچگونه واکنشی نشان نداد. از 
این منظر تا زمانی که باب انکار باز است، نمی توان تحلیل 
دقیقی از وضعیتی که قرار است برای توافق هسته ای و 
بازگشت به آن ارائه داد.  ضمن اینکه سایر تحولات در 

جهان نیز بر ادامه مسیر مذاکرات اثرگذار است. 
  شاید یکی از این تحولات در قدرت قرارگرفتن 
نتانیاهو در تل آویو باشد، انتخاب مجدد وی به 
نخست وزیری چه تاثیری بر توافق وین و بازگشت 

طرفین به آن دارد؟
  نتیجه انتخابات تل آویو آثار بسیار زیادی بر توافق 
ایران با غرب دارد.  درحال حاضر نتانیاهو هنوز نتوانسته 
افسار اسب قدرت را در دست بگیرد و هنوز انتخابات 
میان دوره ای آمریکا که احتمال پیروزی جمهوری خواهان 
در آن زیاد است، برگزار نشده اما با این وجود کسی 
به صورت علنی در واشنگتن علاقه ای به بازگشت به برجام 
نشان نمی دهد البته اگر سخنان مقامات تهران را در نظر 
بگیریم، آنها نیز چندان علاقه ای به بحث برجام ندارند. 
اینکه پیام فرستاده می شود بعد رسما تکذیب می شود 
ناشی از عدم تمایل ایرانی ها و آمریکایی ها در ارتباط با 
بازگشت به برجام است. ایرانی ها و آمریکایی ها در یک تراز 
به برجام می نگرند. در نتیجه در حال حاضر هیچکدام از 

طرفین به ادامه برجام علاقه ندارند. 
  اروپایی ها اخیرا تحریم هایی را علیه ایران 
وضع کرده اند که البته ارتباطی به برجام ندارد 
آیا اروپایی ها علاقه ای به ادامه برجام در ارتباط با 

ایران ندارند؟
  به نظر می رسد باید در ارتباط با مواضع اروپایی ها و 
آمریکایی ها به ظاهر قضیه توجه شود. همه باید آنچه را 
که می بینیم را مورد توجه قرار دهیم. در نتیجه وضعیتی 
که در داخل کشور به وجود آمده شرایطی ایجاد شده که 
اروپایی ها و آمریکایی ها علیه ایران جبهه گرفته اند. آنها 
به بهانه های مختلف اتباع خود را از ایران فرا می خوانند از 
این رو در شرایط فعلی نباید به بازگشت به برجام اطمینان 
داشت مگر اینکه اتفاقات جدیدی به وجود  آید. مسائل 
داخلی ایران درحال تاثیرگذاری بر روابط خارجی است. 
حل مسائل داخلی نیازمند درایت و هوشیاری است. 
دولت نباید اجازه  بدهد این بحران ها بر سیاست خارجی 

اثر بگذارد. 
  فارغ از برجام ممکن است روابط ایران و غرب 

در وضعیت بدتری قرار بگیرد؟
  در حال حاضر هیچ روند مثبتی برای افزایش سطح 
همکاری در هر موضوعی بین ایران و غرب مشاهده 
نمی شود، ضمن اینکه با توجه به نتیجه انتخابات تل آویو، 
به زودی فشارهای شیطان  بزرگی به نام نتانیاهو برای تحت 
فشار قراردادن ایران آغاز خواهد شد. از این منظر دستگاه 
سیاست خارجی ایران باید با قدرت بیشتری به حل وفصل 

مسائل دیپلماتیک ایران بپردازد.
 اگر برجام به پایان راه رسیده است چرا 
هیچکدام از طرفین برجام، یعنی چه ایرانی ها و چه 
آمریکایی ها زیربار اعلام پایان عمر برجام و توافق 

هسته ای نمی روند؟
  در یک نگاه ساده باید به این دیدگاه به موضوع نگریست 
که چون کسی چیزی نمی گوید پس احتمال دارد که هنوز 
هم برخی در ایران و آمریکا به دنبال احیای برجام باشند، 
اما افرادی که نگاهی خاص و عمیق به مسائل پیچیده ای 
مانند مسائل ایران و غرب دارند، مطلع هستند زمانی 
ماهیت توافق ها از بین می رود دیگر طرفین به خود زحمت 
نمی دهند که در مورد آن صحبت کنند. در حال حاضر 
برجام در دستور کار هیچ کس نیست که در مورد آن بحثی 
را مطرح کنند. شاید به این علت که ممکن است برجام 

به دلایلی زنده شود با خود می گویند چرا ما آن را بکشیم.
  اگر برجام به نتیجه نرسیدآنگاه چه شرایطی به 

وجود خواهد آمد؟
 به شرایط نامطلوب ایران و آمریکا در زمان ترامپ 
بازمی گردیم و آن روابط بسیار نامطلوب خواهد بود و 
نباید اجازه داد شرایطی به وجود  آید که فشار بر ایران 

افزایش یابد. 

 »آرمان ملی« راهکارهای حل نارضایتی ها در جامعه را بررسی می کند

شنیدن صدای مردم؛ رفع مطالبات و گفت وگوی اقناعی
    محمدرضا باهنر: نباید مسئولان در برابر اعتراض مردم مصون باشند 
    فراموشی ،زمینه بروز اعتراض و موجب تلنبارشدن نارضایتی می شود

هرگونه اقدام خصمانه  
»کی یف« پیامد 
 بزرگتری برایش

 خواهد داشت

    

  هر دانشگاهی 
 می تواند یک دولت 

در سایه باشد

  دانشگاه ها همواره یکی از مکان  های مهم برای 
گفت وگو  و کرسی های آزاداندیشی بودند و دانشجویان 
همواره در جایگاه نخست مطالبه گری قرار داشته اند. در 
این خصوص یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اظهارداشت: من بارها در جمع دانشجویان گفته ام 
که  ماموریت و حق و انتظاری که از دانشگاه می رود 
این است که یک دولت در سایه باشند. سعید جلیلی 
گفت: دانشگاه محلی برای ایفای چنین نقشی است که 

تحولات را دنبال کند و بر آن تاثیر بگذارد. 

  تحولات اخیر اوکراین در جنگ با روسیه باعث شده تا آنها 
پای ایران را نیز به این ماجرا بکشند و خواستار پاسخگویی 
ایران در خصوص ارسال پهپاد به روسیه شوند. اخیرا ولودیمیر 
زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین به ایران درباره حمایت 
از روسیه هشدار داده و گفته که این کار نتیجه عکس 
خواهد داشت. در این راستا سیدمحمد مرندی، مشاور تیم 
مذاکره کننده ایران در مذاکرات هسته ای در صفحه توئیترش 
در واکنش به خبر هشدار کی یف به ایران نوشت: اوکراین در 
صورت هر گونه اقدام خصمانه از جانب کی یف، با پیامدهای 

بسیار بزرگ تری مواجه خواهد شد.

 چندی است که مساله گفت وگو در جامعه از سوی 
بسیاری مطرح می شود؛ اما این پرسش مطرح است که 
شرایط  و بستر گفت وگو مهیا است؟ در این راستا یک 
فعال سیاسی اصولگرا در این خصوص اظهارکرد: فرهنگ 
گفت وگو لازمه جامعه مدنی و امر مفیدی است، اما مشکل 
امروز کشور ما این است که فرهنگ گفت وگو و لوازم آن از 
سطح خانواده، مدارس و سطوح بالاتر آموزش داده نمی شود. 
ناصر ایمانی گفت:  مساله کسانی که این روزها به خیابان 
می آیند گفت وگو نیست، آنها می خواهند بلوای خیابانی 

به راه بیندازند. 
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   بلوای خیابانی
 جایی برای گفت وگو 

نمی گذارد


